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Adjektiva a adverbia 

  ADJEKTIVA ADVERBIA 

POSITIV 

caro/a milý/á caramente mile 

diligente pilný/á diligentemente pilně 

KOMPARATIV 
più caro/a milejší più caramente mileji 

più diligente pilnějšíí più diligentemente pilněji 

SUPERLATIV 

 il/la più caro/a nejmilejší il più caramente nejmileji 

il/la più 
diligente 

nejpilnější 
il più 
diligentemente 

nejpilněji 

SUPERLATIV 
ABSOLUTNÍ 

carissimo/a 
velmi milý/á, 
předrahý/á 

carissimamente 
velmi mile, 
předraze 

diligentissimo/a velmi pilný diligentissimamente velmi pilně 

 

ZAPAMATUJ SI: 

ADJEKTIVA:         HAMPLOVÁ 2004, s. 97-103 

 v komp. a superl. může být stupeň vyjádřen také pomocí příslovce MENO (stupňování 

sestupné): 

meno bello – méně pěkný; il meno bello – nejméně pěkný 

 končí-li adj. na  –RE tvoří superlativ absolutní nepravidelně: 

celebre  celeberrimo  

 v komp. srovnáváme: 

a) většinou pomocí CHE: è più facile parlare che scrivere – je jednodušší mluvit než psát 

b) před podstatným jm., popřípadě vyjádřeným zájmenem pomocí DI: Pietro è più alto di 

Laura/me  –  Pietro je větší než Laura/já 

 v superl. srovnáváme pomocí DI, někdy FRA/TRA: il più bravo dei pittori/tra i pittori  –  

nejlepší z malířů 
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ADVERBIA:         HAMPLOVÁ 2004, s. 258-259 

 pozitiv se tvoří připojením koncovky  –MENTE ke tvaru adjektiva v ženském rodě 

 pravidelný superl. se tvoří v mužském rodě: il più caramente - nejmileji 

 končí-li adj. na  –LE, -RE, vypouští se v adverbiu koncové –E: 

cordiale  cordialmente 

 některá advb. mají tvar shodný s mužským rodem adjektiva: lontano, vicino, forte,.. 

 superlativ absolutní advb. tvoříme z adjektiva v superl. absolutním v ženském rodě: 

lungo  lunghissima  lunghissimamente  

 

 

Nepravidelné stupňování adjektiv  

 

ADJEKTIVA 

POSITIV buono cattivo grande piccolo alto basso 

KOMPARATIV 

più buono più cattivo più grande più piccolo più alto più basso 

migliore peggiore maggiore minore superiore inferiore 

SUPERLATIV 

il più buono il più cattivo il più grande 
il più 

piccolo 
il più alto il più basso 

il migliore il peggiore il maggiore il minore 

SUPERLATIV 
ABSOLUTNÍ 

buonissimo cattivissimo grandissimo piccolissimo altissimo bassissimo 

ottimo pessimo massimo minimo 
supremo 
(sommo) 

infimo 

 

 tvary maggiore, minore se používají i ve významu starší, mladší: è il maggiore dei 

figli – je nejstarší z dětí; Laura è minore di sua sorella. – Laura je mladší než její 

sestra 
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MARIN-MAGNELLI 2009, s. 184 

 příklady užití zvláštních superlativních forem: 

BUONO: Sei veramente fortunato: il tuo è un ottimo posto! (Máš opravdu štěstí: to 

tvoje místo je fakt nejlepší.) 

CATTIVO: Giulio è una persona in gamba, ma ha un pessimo carattere. (Giulio je 

schopný člověk, ale má hroznou povahu.) 

GRANDE: Va‘ avanti: ti seguo con la massima attenzione. (Jeď dál: budu tě 

následovat co nejpozorněji.) 

PICCOLO: Cerchiamo di organizzare la festa con la minima spesa possibile. 

(Snažíme se uspořádat oslavu za co nejmenší útratu.) 

 

Nepravidelné stupňování adverbií 

ADVERBIA 

POZITIV bene male molto poco 

KOMPARATIV meglio peggio più meno 

SUPERLATIV 
(ABSOLUTNÍ) 

benissimo, 
ottimamente 

malissimo, 
pessimamente 

moltissimo pochissimo 

 

 tvary komparativu s určitým členem netvoří superl., ale podstatné jméno: il meglio – 

to nejlepší; superl. je v italštině pouze absolutní: věty, kde se v češtině vyskytne 

superl. se překládají italským komp.: Legge meglio di tutti – Čte nejlépe ze všech. 

 jsou-li tvary più, meno před číslovkou, vyžadují předložku DI:  più di cento euro – víc 

než sto euro 

 tvary più, meno znamenají také plus (+) a minus (-) 


